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revista
gratuïta

a fons
Diàleg homes-dones

És necessari que dones i homes, 
des dels nostres nous papers i 
identitats, reflexionem i com-
partim el que sentim i pensem 
de les nostres relacions, de 
com ens comuniquem, de com 
convivim en l’àmbit domèstic.

pàgina 04

reportatge   
L’Estel de Natzaret de Sarrià

Així com a Olesa o a Esparre-
guera és famosa la Passió, hi 
havia una època en què la repre-
sentació de l’Estel de Natzaret 
de Sarrià era coneguda a molts 
pobles de fora de Barcelona.

pàgina 03

gent del barri  
La Rosa de Casa Juana

Apuntar-se un mateix el que vol 
menjar, la cuina senzilla, fresca i 
de tota la vida i, és clar, el trac-
te personalitzat de la Rosa i la 
seva filla fan del “Casajuana” un 
dels centres neuràlgics del barri.

pàgina 08



opinions

La presència del català al carrer
II ESTER BONET I JESÚS MESTRE

El català és una llengua amena-

çada? Pot quedar arraconada com 

a llengua d’una minoria? Que im-

plicaria la seva desaparició per 

Catalunya? Aquestes i moltes al-

tres preguntes ens fem ben sovint 

les persones catalanoparlants. I 

és que tenim la sensació o el con-

venciment que la llengua, la prin-

cipal referència com a comunitat 

per la gent catalana, va a menys, 

que recula sobretot en els espais 

públics. És significatiu que fòrums 

de debat com ara “Català-sempre” 

obtinguin una àmplia resposta 

social, o quan en una reunió de la 

Taula d’Entitats de Sarrià ens in-

terroguem sobre quin són els pro-

blemes del barri que caldria donar 

prioritat, hi ha consens a valorar 

que el català es troba en retrocés 

en molts àmbits públics de barri, 

sobretot al carrer i a les botigues. 

Hi ha preocupació, doncs, i caldria 

cercar estratègies que ens perme-

tin de sortir de posicions defen-

sives i trobar maneres actives per 

fer front a aquest problema.

Per aquest motiu des de Casa Or-

landai estem preparant un pro-

jecte sobre la llengua catalana. El 

motiu que ens mou a presentar 

aquest projecte, el podríem defi-

nir amb les paraules del poeta J. A. 

Artze: 

“Una llengua no es perd perquè qui 

no la sap no l’aprèn, sinó perquè qui 

la sap no la utilitza”

Es tractaria de crear a Casa Orlan-

dai un centre que reculli les inici-

atives que s’estan duent a terme a 

l’entorn de la llengua catalana ja 

sigui des de les institucions, com 

des d’altres entitats vinculades 

amb els moviments de defensa de 

la llengua.

Aquestes iniciatives, sempre hau-

ran de tenir present la realitat so-

ciolingüística del barri de Sarrià, 

tant del passat per extreure’n ex-

periències, com del present per sa-

ber amb què comptem i del futur 

per dibuixar cap a on volem anar. 

També caldrà enllaçar aquestes in-

citatives amb les tres premisses de 

la Casa: 

ART concebent la llengua com una 

font de creació

CONVIVÈNCIA concebent la llen-

gua com a eina de diàleg

TRANSFORMACIÓ SOCIAL conce-

bent la llengua com a cruïlla d’in-

tegració

Per garantir la presència de ple 

dret de la nostra llengua en tots 

els àmbits, ens calen tres eixos de 

treball.

1. Sensibilització: donar informa-

ció per entendre la situació de la 

llengua catalana dins el context de 

la riquesa lingüística i donar punts 

de vista objectius de la situació 

en què es troben tant les llengües 

minoritàries, com les llengües do-

minants, i quin és el seu procés 

d’evolució si no es trenca la dinà-

mica actual.

2. Ús: fomentar l’ús de la llengua 

entre els i les catalanoparlants en 

tots els àmbits i donar estratègies 

per no canviar de llengua indepen-

dentment de l’origen i de la llengua 

materna de cadascú. Organitzar 

accions participatives i d’intercan-

vi adreçades tant persones nouvin-

gudes, com per aquelles persones 

que saben parlar català, però que 

no el parlen habitualment.

3. Formació: programar cursos pre-

sencials d’acollida lingüística per a 

persones nouvingudes, i cursos a 

distància amb tutoria.

Des de Casa Orlandai anirem in-

formant dels progressos d’aquest 

projecte.

editorial

Participar més activament
En la darrera Assemblea de l’Asso-

ciació Cultural Casa Orlandai, ce-

lebrada el dia 26 de novembre amb 

una àmplia presència d’entitats i 

persones sòcies, es va fer una cri-

da a la participació en l’Associació i 

en l’equipament. Des de la Junta de 

la Casa (que en els darrers mesos 

s’ha ampliat fins a dotze persones 

que representen a vuit entitats di-

ferents), valorem molt la implicació 

de socis i sòcies però ens agradaria 

una participació més qualitativa 

per seguir enfortint el projecte. En 

aquest sentit es va fer la proposta 

de convocar tres assemblees a l’any: 

a l’hivern, per validar el balanç de 

l’any anterior; a la primavera, per 

recollir propostes de les entitats de 

cara al curs següent; i a la tardor 

per aprovar el pressupost i progra-

ma d’activitats de l’any següent.

El nombre de socis o sòcies indivi-

duals, familiars i també d’entitats 

va en augment i entre la Junta de la 

Casa i les diverses comissions, més 

de seixanta persones col·laboren 

quotidianament amb l’equipament 

i amb l’associació. Aquest és el gran 

valor de Casa Orlandai, i també vol-

dríem poder comptar en la vostra 

participació en projectes concrets 

que ens proposem fer amb altres 

entitats del barri, que es reuneixen 

periòdicament en la Taula d’Entitats 

de Sarrià, i amb la col·laboració de 

l’Ajuntament de Barcelona-Districte 

Sarrià-Sant Gervasi o altres institu-

cions públiques. Aquests projectes 

són, sobretot, la campanya a favor 

d’una major presència de la llen-

gua catalana als espais públics; la 

posada en funcionament del Taller 

d’Història de Sarrià i del projecte de 

campanya sobre “Sarrià + net”. En 

les pàgines d’aquesta mateixa re-

vista trobareu més informació.

Finalment, recordar que de cara 

al 2009 Casa Orlandai, tant l’equi-

pament com l’associació, ha d’en-

frontar reptes prou importants pel 

seu futur i pel tarannà que ha de 

tenir. Un d’ells és físic i té a veure 

en l’entorn més immediat: la ur-

banització del patí i de les rodali-

es. Moltes de les decisions que es 

prendran no depenen, ni de lluny, 

de l’associació, però aquesta tam-

poc ha de tenir un paper passiu. És 

important que l’equipament pugui 

desplegar un programa d’activitats 

ampli i obert al barri, i fer-ho sen-

se entrar en conflicte amb els ve-

ïns. Per tant, sembla adequat que 

en els futurs jardins Oriol Martorell 

hi hagi espais de lleure que puguin 

acollir des d’activitats infantils fins 

a activitats escèniques amb unes 

condicions acústiques adequades. 

També, de cara al futur de l’associ-

ació, s’ha de començar a treballar 

en un pla estratègic a mitjà i llarg 

termini. L’ajuntament ens assegura 

una subvenció generosa fins a l’any 

2011, però no ens podem adormir. 

Ara disposem de prou perspectiva 

per començar a reflexionar sobre el 

futur de l’equipament i de l’associ-

ació. I com més participatiu sigui 

aquest procés, de ben segur serà 

més ric en propostes i matisos.
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Els orígens
En Joan i en Pere són els més ve-

terans de l’Estel de Natzaret. El 

primer fa 61 anys que hi actua i 

ara també n’és el director escè-

nic. “L’Estel és una tradició de 

Sarrià, vaig començar als 10 anys 

i ara en tinc més de 70”, assegu-

ra el Pere, que també explica que 

junt amb el de Mataró són els 

Estels més antics de Catalunya. 

Recorden l’època d’esplendor de 

l’obra, quan s’havien arribat a fer 

fins a 11 funcions (ara en són sis) 

i sempre amb la sala plena com 

un ou. “També hi havia una molt 

bona orquestra”, explica en Joan, 

un element que s’ha recuperat 

des de fa dos anys. També recor-

da que “hi havia èpoques en què 

l’Estel durava més de quatre ho-

res amb uns balls llarguíssims, 

ara s’han tret alguns d’aquests 

passatges”.

Una tradició familiar
En la majoria de casos fer l’Estel 

és una tradició que es passa de 

generació en generació. “La meva 

mare sempre havia maquillat a 

l’Estel, el meu pare havia fet de 

dimoni i de mossèn i també ba-

llava a l’Esbart” explica la Míriam, 

que fa 20 anys que fa la funció. 

També recorda que de fet “a Sarrià 

abans no hi havia res, si els teus 

pares anaven al Centre Parroquial 

doncs tu també hi anaves”. A part 

de ser un testimoni que es passa 

de pares a fills, la carrera d’un ac-

tor és molt llarga i va passant per 

tots els papers, es va fent gran 

amb els personatges. 

El present de l’Estel 
“Molta gent passa per davant del 

Centre Parroquial i et pregunta: 

Què és això?” explica el Pere. La 

representació ha passat per mo-

ments molt dolents. El Joan asse-

gura que “ara hi ha un grup molt 

estable, de Satanàs n’hi ha tres i 

de Naïm n’hi ha cinc”, “ara no has 

de patir per buscar gent jove”. Per 

ells ha estat important la creació 

de l’Orfeó Sarrianenc que assaja 

al Centre Parroquial i això fa que 

hi hagi nens i nenes per allà, que 

s’acaben engrescant a fer l’Estel. 

De l’organització de tota la funció 

se’n cuiden quatre persones; dels 

decorats, les llums i del vestua-

ri de les 50 persones que poden 

arribar a passar per l’escenari. El 

reportatge

L’Estel de Natzaret de 
Sarrià
II DANI CLAVERA. Així com a Olesa o a Esparreguera 
és famosa la Passió, hi havia una època en què la 
representació de l’Estel de Natzaret de Sarrià era 
coneguda a molts pobles de fora de Barcelona. A la 
plaça de Sarrià no era estrany veure autocars plens 
de gent que volien veure l’obra. La versió sarrianenca 
de l’Estel va complir el seu centenari fa dos anys. 
Ara, l’objectiu dels organitzadors és fer tot el possible 
perquè faci 100 anys més.

Dates i horaris:  
l’Estel es representa els dies 20 i 21 de desembre i el 3, 4, 10 i 11 de 
gener. Totes són a les 18 h de la tarda. Són aproximadament tres 
hores amb dos descansos.

L’Estel no és el mateix que els Pastorets
El text de l’Estel de Natzaret el va fer Ramon Pàmies i el dels Pastorets 

és de Josep Maria Folch i Torres. L’Estel és més complex, a través dels 

personatges podem trobar-hi la visió més infantil, de Jonàs i Mataties, 

la més teològica, de l’àngel i el dimoni representant el bé i el mal, i el 

més humà, el de Naïm, que es debat entre aquestes dues llums ence-

gadores. En general l’Estel és més seriós que els Pastorets, està més 

pensat per a la gent gran.

Salvador Escamilla, un actor il·lustre
El més de febrer va morir Salvador Escamilla, que va començar la 

seva carrera teatral fent l’Estel de Sarrià. Va tenir una vida profes-

sional polifacètica, va ser un dels promotors de la nova cançó des 

del programa ‘Radioscope’ de Ràdio Barcelona que es va començar 

a emetre el 1964 i que ell obria sempre amb la salutació ‘Bon dia 

Catalunya’, que ben aviat es va fer popular. També va treballar a Rà-

dio Miramar, Ràdio Avui, Ràdio Associació de Catalunya, Ràdio Rubí, 

i va col·laborar amb TV3 i Catalunya Ràdio. A més, va fer doblatges 

com a cantant de films com ‘Mary Poppins’ o ‘West Side Story’ i va 

enregistrar setze discs. El 1968 va guanyar el premi Ondas i el 1994 va 

rebre la Creu de Sant Jordi de la Generalitat de Catalunya.

rector hi dóna el vistiplau, però 

tots coincideixen a assegurar que 

a la pràctica, fan el que volen. 

“Si tenim algun problema i ens 

falta un personatge, puntual-

ment, com a últim recurs, podem 

trucar a algú que fa cinc anys que 

no fa l’Estel. Sinó jo faig el paper 

que sigui” diu en Joan. Ell ha fet 

tots els personatges “menys el de 

Mare de Déu i el de Sant Gabriel”, 

“Amb tants anys, com que me’ls 

sé tots, si falta algun actor, doncs 

dic: Vinga va, ja el faig jo. Són 62 

anys”. En una mateixa tempora-

da el Joan també pot canviar de 

personatge “Faig de Satanàs però 

algun dia també m’agrada fer de 

Naïm”.

El Joan també assegura que ara el 

nivell interpretatiu ha pujat, fins 

i tot en aquells papers que reque-

reixen més tècnica, com el d’Ar-

càngel Sant Miquel o el de Benja-

mí, que han de cantar. 

“Ara també deu venir gent de fora 

de Barcelona, perquè el teatre 

s’omple a totes les representaci-

ons o sigui que hi deuen passar 

unes 2.000 persones i no totes 

poden ser de Sarrià, tot i que 

moltes repeteixen”, diu el Joan.

Un dels elements impor-

tants de fer l’Estel és la barreja 

intergeneracional,“veus gent que 

et va explicant anècdotes anti-

gues tant de la funció com del 

barri. Tens l’opció de conèixer 

gent de totes les edats i que hi 

hagi més comunicació” assegura 

la Míriam.

El Pere explica que “La gent més 

gran és la que et troba pel car-

rer i et diu: Escolta, quin dia fas 

aquest paper?, qui fa de dimoni?, 

doncs vindré aquest dia”. 

La revista Orlandai no es farà responsable de 
cap dels continguts. En el cas que no hi càpi-
guen tots els articles que es reben, la revista 
es reserva el dret de publicar els que es con-
siderin oportuns.

la trama

En Pere, fent de 

Naïm, dubta en-

tre el bé i el mal, 

la Míriam i en 

Joan (fotografies 

d’Eugeni Aguiló)

el públic

La Georgina



Aquesta societat encara no és 

igualitària. Vivim en una societat 

molt desigual i molt patriarcal. Si 

algú té dubtes sobre això, aquí van 

alguns exemples. Obriu un diari 

qualsevol i mireu la foto de les per-

sones que dominen la política. Hi 

trobareu molt poques dones. Mi-

reu la televisió. Qualsevol progra-

ma, un de llibres (que n’hi ha molt 

pocs), la majoria, homes. I no serà 

per què les dones llegeixen menys. 

Mireu el món laboral. Quan més 

mal pagat, més dones. En moltes 

feines, encara existeix allò de ma-

teixa feina, menys diners per a les 

dones. Els llocs de poder econòmic 

estan majoritàriament ocupats per 

homes. Només cal fer un cop d’ull 

al món de la publicitat que és un 

reflex de la materialista societat 

on vivim. Els papers estan ben de-

finits. Les dones són les mestres-

ses de casa, els objectes sexuals i 

poc més. No parlem del món de la 

moda. Models femenines escanyo-

lides i amb aspecte malaltís i mo-

dels masculins musculats i sans. La 

majoria de dissenyadors de roba 

són homes (gais o no). Voleu que 

parlem de la sexualitat? Heu vist 

alguna pel·lícula porno o el que 

circula per internet? Tot, absolu-

tament tot, al servei d’una “supo-

sada” sexualitat masculina coital 

i fal·locèntrica. Aquesta realitat i 

altes desigualtats socials remouen 

negativament la comunicació i les 

relacions entre homes i dones.

Ah, però, em direu, les coses estan 

canviant. On? Des de quan? Potser 

parleu de l’àmbit domèstic? A casa, 

les coses han canviat poc. Les do-

nes són les que s’ocupen de la ma-

joria de tasques. De la roba, de la 

compra, de la neteja, ... de la cura 

d’altri, de les criatures, dels esmor-

zars, de trucar al metge, a la mes-

tra, de la roba d’esport... Hi ha dife-

rències pel que fa a les edats. Molts 

dels homes de la meva generació 

(cap als 50) o no cuinen, o són “el 

cuiner” per excel·lència. Netegen 

d’una manera justa i si viuen sols, 

ni això. Dels més joves, n’he vist de 

tot, però quan arriben les criatures, 

les diferències afloren sense pietat. 

Als anuncis de lloguer d’habitaci-

ons, les noies van molt més recla-

mades. Està clar el per què.

Jo treballo de professora de secun-

dària i tracto amb adolescents. I en 

el tema de relacions, m’escandalit-

zo cada dia del poc que han canvi-

at. És veritat que no es fa educació 

afectiva a l’escola i a casa deuen 

veure els models de sempre, si no, 

no s’explica. No sé si, per acabar, 

cal que recordi les dones que són 

maltractades o que moren a mans 

d’homes. Homes que potser no es-

tan bé, però que tenen el suport i 

són fruit d’aquesta societat. Tantes 

dones víctimes d’una violència que 

no té ni la dècima part de ressò que 

les víctimes d’una altra violència 

que interessa molt més als nostres 

diaris i televisions, la terrorista. Els 

nostres polítics saben molt més de 

què parlen quan parlen de terro-

rismes nacionalistes o religiosos. 

En canvi, se senten perduts quan 

parlen de maltractaments a dones. 

Probablement no hi han pensat 

gaire, no els ha interessat prou.

els grups de dones
Les dones, potser degut al nostre 

patiment, portem temps reunint-

nos amb altres dones. Només a la 

ciutat de Barcelona hi ha més de 

200 grups de dones. Grups de tots 

els estils, de vídues, de separades, 

de mares amb criatures petites, de 

suport a l’alletament, de lesbianes, 

de salut, grups que lluiten contra 

la violència de gènere, als barris, 

als pobles, joves, grans, clàssiques, 

alternatives, immigrants. Com diu 

Maria-Milagros Rivera (Mujeres en 

relación, Ed. Icària, 2001) a les dones 

“ens atrau especialment la relació 

per la relació, la relació sense més... 

la capacitat de ser dos”. El movi-

ment de dones, que va començar 

a fer-se veure, al menys a nivell 

ideològic, als anys 60-70 i que no 

té cap poder a nivell polític o eco-

nòmic, ha crescut com una xarxa 

subterrània que ha impregnat la 

vida de moltes dones i alguns ho-

mes. Aquests grups han permès 

que les dones reflexionem sobre 

temes com les relacions, la nostra 

evolució, els problemes de cada 

dia, la relació de parella, l’educa-

ció de les criatures, la nostra salut, 

les nostres emocions. És clar que 

no hi som totes. Hi ha moltes do-

nes que no es mouen en grups ni 

van a cursos. Però crec que quasi 

bé tothom estaria d’acord que les 

dones hem treballat molt per estar 

on estem i que en molts aspectes 

els homes s’han quedat enrere i 

estan perduts. I encara que aques-

ta societat patriarcal també els fa 

mal i els provoca dolor, la posició 

còmoda i de “poder” que tenen, no 

els empeny tant com a nosaltres a 

buscar. A buscar a dins seu, en els/

les altres, a ajudar-se en el grup.

Des de fa un temps alguns homes 

s’han començat a reunir amb altres 

homes. Homes de diferents op-

cions sexuals i de diferents edats 

que troben també hostil aquest 

sistema i que es pregunten per la 

seva manera de ser homes. Més 

enllà dels tòpics de parlar de futbol 

i d’anar de copes amb els amics.

Hi ha qui diu que tot això no és un 

problema d’homes i dones sinó de 

persones. Molta gent, amb el mi-

llor desig d’enteniment, s’expressa 

d’aquesta manera, però acaba ca-

ient en un neutre, que si analit-

zem una mica, és el neutre mas-

culí universal. D’això n’han parlat 

molt les feministes italianes. “Par-

tint de la denúncia de la presumpta 

universalitat-neutralitat del saber 

dominant..., el pensament de la dife-

rència es proposa organitzar, en una 

trama indissoluble, de pràctica i de 

teoria, un ordre simbòlic assenya-

lat per l’experiència femenina, ordre 

que brilla per la seva absència, com 

ja he indicat en el corpus de la tra-

dició, marcada per l’androcentrisme 

tardor

S’acaba la calor,

comença la tardor,

les fulles agafen color,

grocs, torrats, vermells i verds,

i els pollancres i roures,

el faig, l’alzina i avets,

una catifa de fulles fan

per que surtin els bolets.

May Xartó
2004

     
una estrella

Una estrella brilla

en el firmament

és ella que ens guia

i anuncia el moment.

De la bona nova

que Maria és mare

d’un bell infantó

bonic i ple de dolçor

Però li falta palla

i també escalfor

unes fines mantes

i menjar del bo.

La Verge Maria

feliç ha sigut

que el fill li ha vingut

d’un Miracle gran.

Doncs l’Àngel va dir-li

que mare seria

de l’Infant més bo

que del Cel vindria.

La gent de Betlem

corrent tots anaven

a adorar Jesús

fill de la Verge Maria.

L’Estrella seguia

britllant en el Cel

i anunciar-lo anem.

De les parts del Món

pastors i fidels

a portar-li regals i mel

cançons li cantaven.

Els Reis Mags vingueren

d’Orient per adorar-lo

i Or, Encens i Mirra

també li deixaren.

Aquell Infantó, de nom

Jesús li posaren

els seus pares bons

Josep i Maria.

Ell va venir al Món

per salvar el nostre

però Ell ja sabia

el que patiria.

No volia guerres

no sabia que cada dia

més ambició, l’home tindria

i per això l’home es perdria.

May Xartó
25 12 2005

A FONS

Diàleg homes-dones. 
Per què el necessitem?

4 5

POESIA

|| RITA GAVARRÓ. Reflexions al voltant de la “1a Trobada Diàleg Homes-Dones”, que va tenir 
lloc a Casa Orlandai el dia 18 d’octubre d’aquest any. És necessari que dones i homes, 
des dels nostres nous papers i identitats, reflexionem i compartim el que sentim i 
pensem de les nostres relacions, de com ens comuniquem, de com convivim en l’àmbit 
domèstic. Ens cal expressar-nos i escoltar-nos d’una manera diferent i creativa.

Què en 
pensem?
Per mi, aquest taller m’ha enri-

quit de moltes formes. Poder es-

coltar el que senten altres homes 

en relació a les dones. Coses molt 

diferents: ràbia per sentir-se ma-

nipulats, frustració per la depen-

dència. Poder compartir des de la 

intimitat, des del que se sent és 

molt important per nosaltres. Ens 

ajuda també a no generalitzar i 

aprofundir en la nostra història 

personal. En comptes de “les do-

nes són, les dones fan o els homes 

som o fem...”és” a mi em passa, jo 

sento”. També escoltar com senten 

les dones i veure formes de sentir 

tant diferents. 

Aquest taller ens ha apropat a tra-

vés del reconeixement mutu. I veig 

que el diàleg entre homes i dones 

no es pot fer en abstracte, sinó 

sempre des de la vivència perso-

nal, des de la nostra història.

PERE JOAN 

Crec que es va aconseguir entrar 

en una dinàmica de parlar des de 

si i establir un cert diàleg sense en-

trar en el tu a tu de les preguntes o 

consells directes. I em sembla que 

aquest és el camí per poder pensar 

juntament. Respectar l’aportació 

personal de cadascú i dir el que 

a un li suggereixi quan li toqui el 

torn. Així les opinions no es perso-

nalitzen tant com a atacs o defen-

sa i es possibilita que surti el que 

hi ha dintre també per a sorpresa 

de qui parla, de vegades. Crec que 

el grup del mateix sexe ajuda a 

què les persones que estan menys 

habituades a participar entrin una 

mica en la dinàmica i així resulta 

més fàcil compartir, després quan 

hi ha els de l’altre sexe. En general 

els homes tenen por de nosaltres i 

nosaltres d’ells i això ens fa agafar 

els rols coneguts, encara que els 

rebutgem. Però precisament per 

això és necessari que fem encon-

tres i fem pràctica de trobada, per 

ajudar-nos a adonar-nos-en quan 

ens posem sota la por...

NEUS FARELL

Des que vaig fer els tallers no deixo 

de preguntar-me: potser jo mai he 

parlat amb un home?, potser mai 

he parlat amb les meves parelles?, 

potser ells mai han parlat amb 

mi? O potser, tal vegada, mai els 

he escoltat? I m’ho pregunto, per-

què el sentiment més intens que 

m’ha quedat d’aquests tallers és 

que els escoltava per primer cop.  

Que nosaltres, totes les dones que 

hi érem, escoltàvem els homes per 

primer cop. I que ells també ens 

escoltaven  a nosaltres per primer 

cop. I no és que el que escoltéssim 

uns i altres fos nou o inesperat, es 

tractava de les velles queixes cone-

gudes, però era com si ens les ha-

guéssim dit, per fi, a la cara, com si 

fins ara sempre les haguérem pro-

ferit com un monòleg sord que no 

esperava ser sentit ni comentat, o 

com si ens les haguérem dit des de 

la distància, però ara, en els tallers, 

ha estat com si ens haguéssim 

donat la volta, després de restar 

llarg temps d’esquena, i ens ha-

guéssim mirat als ulls per dir-nos 

totes aquestes coses que sempre 

havíem remugat sense esperança 

de ser ateses. I el més curiós és que 

aquests retrets gastats —profun-

dament fundats en l’experiència 

repetida, anticipada cada vegada 

i corroborada (no hi ha res més li-

mitant que tenir raó, perquè un no 

fa res més que buscar reafirmar-la 

constantment)—, perquè, de sobte, 

totes aquestes paraules que fins 

ara havien format una espècie de 

cuirassa dura on ens rebotaven les 

paraules de l’altre, es convertien en 

portes obertes; pel fet de dir-nos-

les per fi al davant deixaven a l’aire 

els seus buits, les seves incongru-

ències: ells deien unes coses i no-

saltres en dèiem d’altres i se sentia 

que cada grup parlava d’un univers 

on mai havia entrat l’aire de l’al-

tre univers, però allí, en el grup (fa 

temps que conec la potent màgia 

del grup encara que no entengui 

com funciona) els universos es dei-

xaven, encara que fos tímidament, 

airejar l’un per l’altre.

MARGARITA LÓPEZ CARRILLO

John Wayne o Jesucrist?
Després de dos anys del meu grup 

d’homes m’adono que tota la vida 

he arrossegat una carència afec-

tiva. El meu orgull disfressava 

aquesta carència de necessitat 

sexual. Amb el sexe volia satisfer 

aquesta carència que no és se-

xual sinó afectiva i va començar 

en la meva més tendra infància. 

Quan la meva mare em pregun-

tava “a qui t’estimes més, al papa 

o a la mama? Jo deia “a tots dos 

igual”. Ara sé que sempre em vaig 

estimar més a la mama i això ho 

ocultava al papa perquè no volia 

que pensés que jo estava enganxat 

a les faldilles de la mama, ja que 

pensava que si ell sabia això em 

deixaria d’estimar, perquè el papa 

s’identificava amb el John Wayne i 

el John Wayne no és, ni de lluny, un 

que està enganxat a les faldilles de 

la mama. I també pensava que la 

mama em deixaria d’estimar, per-

què a la mama li agradava el papa. 

O al menys això pensava jo, ja que 

se’n va al llit cada dia amb ell. Però 

al mateix temps la mama s’iden-

tifica amb Jesucrist i així em vaig 

passar la vida intentant ser l’home 

amb el que s’identifica la mama i 

l’home amb el que s’identifica el 

papa. Amb una empresa tan gran 

per davant, l’únic que vaig acon-

seguir va ser anar-me separant de 

tots dos cada vegada més. Men-

tre menys digne em sentia de ser 

el que jo creia que ells esperaven 

de mi, més em desconnectava de 

la meva dignitat. I per sobreviure 

alimentava el meu orgull.

M’ha costat trobar els meus sím-

bols. Encara avui els meus models 

no estan clars però en el meu grup 

d’homes trobo el banc d’operaci-

ons per seguir buscant i experi-

mentant.

PIGÜI

i sovint per la misogínia” (Wanda 

Tommasi, article “La temptació 

del neutre”, revista Diotima, Milà, 

1987). També des d’algunes cultures 

orientals una idea central és que 

tot és masculí i femení (yin i yang) 

i cal trobar l’equilibri entre ambdu-

es parts. Tot això sense grans anà-

lisis prèvies sobre què és masculí i 

què és femení i quins han estat i 

són els papers d’homes i dones al 

món. Tòpics, estereotips i símbols 

es barregen sense manies. 

Crec que dones i homes hem estat 

molt allunyats. Ens hem comuni-

cat d’una manera grollera i poc sa-

tisfactòria. Moltes dones ens sen-

tim molt frustrades de les relacions 

que tenim amb els homes. Amb el 

pare, amb els germans, amb les 

parelles sentimentals. Potser aquí 

és on ho patim més. Acabem te-

nint unes relacions escanyolides, 

poc profundes, superficials, per tal 

de tenir “alguna relació”. 

Ha arribat l’hora de parlar. Parlar 

sense embuts i sense complexos. 

Les dones volem parlar amb homes 

que ja han fet un camí. Un camí 

de reflexió i de preguntes. Amb ho-

mes que han gastat del seu temps 

i la seva energia per aprofundir en 

la manera com certs valors pre-

dominants d’aquesta societat ens 

afecten a totes les persones. De 

manera diferent si ets home o ets 

dona. No és veritat que ens afec-

ta per igual. I és des d’aquest mo-

ment d’aturar-se i de revisió on ens 

podem anar escoltant i acostant. 

Jo estic per trobar aquest camí de 

comunicació des de la dona que 

sóc, des de l’home que ets, des de 

qualsevol opció sexual, des de cada 

home i des de cada dona, des de la 

sinceritat i des de l’atreviment de 

revisar el que ens han transmès els 

nostres ancestres. Això és el que 

vull dir quan parlo de diàleg ho-

mes-dones”.

dones i diàleg

A sobre, frag-

ment d’una 

il·lustració  sobre 

el diàleg entre 

persones edu-

cades com a

 dones. 

(ESTAMPA)

“De sobte, totes aquestes paraules que fins 
ara havien format una espècie de cuirassa 
dura on ens rebotaven les paraules de 
l’altre, es convertien en portes obertes.”

“Moltes dones ens sentim molt frustrades 
de les relacions que tenim amb els homes. 
Amb el pare, amb els germans, amb les 
parelles sentimentals. Potser aquí és on ho 
patim més. Acabem tenint unes relacions 
escanyolides, poc profundes, superficials, 
per tal de tenir alguna relació”

un home “No sabia com demanar ajuda. No, és que ni sabia que neces-

sitava ajuda. Havia de saber fer-ho tot jo. Em sentia tan sol. Sí, amb molts 

amics però em sentia molt sol. Fins a la separació. A la separació em vaig 

adonar de moltes coses doloroses. No sé per on començar. La llunyania 

dels meus fills va ser una de les més doloroses. Havia creat la distància jo, 

amb la meva pròpia absència,  treballant tant, ja no sabia jugar o parlar 

amb ells. Durant els mesos, en realitat anys, abans de la separació, havia 

estat bevent molt per l’estrès, per aguantar tant. Vaig causar un accident 

a la feina, quasi bé matant el meu company, però ni això em va despertar. 

Fins a la separació, quan el meu món es va enfonsar. Em va costar tres in-

tents arribar al grup, buscant excuses o emborratxant-me per no haver-hi 

d’anar. Per sort una amiga m’insistia”. www.homesenbusca.org

|| norman duncan
Alguns homes, fins ara molt pocs, 

estem començant a fer-nos càrrec 

de les nostres identitats, la nostra 

masculinitat i el nostre desenvolu-

pament personal. Estem començant 

a assumir un major grau de consci-

ència i de responsabilitat per les nos-

tres relacions. En realitat els homes 

en tenim tant de motius per portar-

nos a reflexionar i buscar suport!

Si en aquest moment de crisi, per 

sort o per pròpia decisió, un home 

es troba amb un altre home que 

l’escolta i que l’entén, sense buscar 

arreglar-li els problemes o proposar 

solucions abstractes o polítiques, 

aquest ja és un camí per formar 

un grup d’homes. En aquests grups 

els temes que van sortint, són, en-

tre d’altres, les relacions amb els 

nostres pares, mares, fills i filles. 

Es parla de lluites i problemes a la 

feina, amb la salut i com les grans 

expectatives del que es pot aconse-

guir a la vida van minvant.

La majoria dels grups volem un 

treball de creixement personal on 

compartim l’experiència emocional 

del grup. Ens adonem que el camí 

de les grans abstraccions que prete-

nen canviar el món a nivell global, 

després acaben traïcionant-se amb 

la seva mateixa lògica. El veritable 

canvi compromès està en el tipus 

de relació amb la vida quotidiana, 

amb la vivència personal. Ens vo-

lem centrar més en compartir el 

procés i l’experiència.

Les incomoditats personals ens 

motiven a tots en una cerca de 

nous models... amb força i sensi-

bilitat, amb respecte i collons. No 

som diferents d’altres homes. Re-

coneixem amb dificultat la part de 

nosaltres que és violenta, egoista, 

narcisista, poruga, covarda, etc. 

L’única diferència és que intentem 

crear un ambient en el qual això 

es pugui reconèixer amb llibertat. 

I aquest reconeixement pot ser el 

camí perquè allò que ha de canviar, 

canviï per si sol. Cadascú va recu-

perant una veu pròpia, una forma 

de parlar de per si mateix, un estil 

de narrar-se. Evidentment som ho-

mes que ens hem topat amb dones 

a la vida, començant per les nostres 

mares i això ens ha canviat. Molts 

de nosaltres hem tingut problemes 

per accedir, o assumir sense proble-

mes aquest rol d’home triomfador, 

que , malgrat tot, de vegades, vo-

lem seguir sent.

Alguns hem sentit a les nostres 

carns la violència, la pressió de l’en-

torn masculí, d’altres homes. En les 

nostres històries hi ha hagut dolor, 

ruptures, i això dificulta que ens 

atrevim a parlar amb llibertat. Bus-

quem la veu “balbucejant” d’altres 

homes que ens poden acompanyar 

en aquest camí. La confiança creix 

amb l’escolta sense judici. Quan la 

confessió és sincera és difícil d’erosi-

onar amb bromes, així que mentre 

més confiança hi ha i més sincera-

ment es parla, més profundament 

s’estableixen els comentaris del 

grup, sempre des del que de l’altre 

ens ressona. I, finalment, mentre 

més deixes, més t’emportes. 

Un grup d’homes. Què és això?



Absenta 

Durant els dies 8, 9 i 10 d’octubre, coin-

cidint amb la Festa Major, la companyia 

Teatre tot Terreny va presentar a Casa 

Orlandai l’espectacle Absenta. Formada 

per Quimet Pla i Núria Solina, aquesta 

companyia sarrianenca ha tingut po-

ques oportunitats de presentar les seves 

creacions al barri. Absenta, per exemple, 

feia 10 anys que s’havia estrenat... i en-

cara no s’havia representat públicament  

a Sarrià. L’aposta de representar l’espec-

tacle durant tres nits seguides va ser un 

encert, ja que en totes tres sessions el 

públic va omplir la sala J.V. Foix. Absenta 

és un espectacle d’humor literari: en Qui-

met i la Núria reciten i representen una 

colla de poesies modernistes de l’època 

de Els Quatre Gats, de finals del segle XIX 

i principis del XX, totes elles de caràcter 

satíric o humorístic. L’espectacle permet 

redescobrir una literatura molt popular 

que sovint no s’ha valorat tant com la 

poesia més seriosa i culta, i també ens 

aproxima a una època on els espectacles 

de saló, des de concerts fins a especta-

cles teatrals de petit format, eren més 

corrents que no pas actualment. Tothom 

que va viure l’experiència, també es va 

fer un bon tip de riure!

Qui perd els orígens 
perd la identitat?

Un dels actes del cicle «Interculturalitat a 

Sarrià? Gaudim-ne!», el dia 22 d’octubre, 

va reunir a tres dones que van reflexio-

nar, des de punts de vista molt diferents, 

sobre la identitat i l’emigració; eren Jose-

fina Piquet, Mamen Martí i Àngels Vives. 

Cada una d’elles va aportar experiències 

personals i/o professionals sobre la difi-

cultat d’adaptar-se en un país d’acollida. 

El relat de Josefina Piquet va ser especi-

alment emocional. Josefina va néixer a 

Sarrià cap l’any 1930 i, per tant, va viure 

la guerra des dels ulls d’una nena. I, so-

bretot, l’angoixa d’una nena davant els 

bombardeigs, la violència, l’arbitrarie-

tat. A Figueres, quan amb la seva mare 

fugien cap a França a finals de 1938, va 

quedar soterrada sota un munt de runes 

després d’un bombardeig. I l’angoixa es 

va fer més gran. A França, com a emi-

grant, sempre va ser diferent de les altres 

nenes, de les altres joves. I tota l’angoixa, 

la por que arrossegava des de nena no se 

la va poder treure fins que, ja madura, 

decidí explicar la seva experiència a qui 

la volgués sentir. Només així, explicant 

les seves vivències de guerra i exili, com 

va fer a Casa Orlandai, Josefina ha acon-

seguit retrobar-se a ella mateixa.

Compositores a 
Casa Orlandai. 
Cicle Anna Ricci

Casa Orlandai ha acollit aquesta tardor 

el VII Cicle Anna Ricci, “de nosaltres a 

vosaltres”, un total de set concerts or-

ganitzats per l’Associació Catalana d’In-

tèrprets de Música Clàssica (ACIMC). La 

sala Poeta J. V. Foix va acollir el dijous 

13 de novembre, lluna plena, un concert 

excepcional del Duo Vela dedicat a “Do-

nes compositores”. El Duo Vela, format 

per Ester i Eulàlia Vela, interpreten el pi-

ano a quatre mans i van oferir un ampli 

repertori amb composicions de Fanny 

Mendelssohn-Hensel, Clara Wieck Schu-

mann, Maria Jaëll, Amy Marcy Cheney 

Beach, Germain Tailleferre, i les catala-

nes Consuelo Colomer, Mercè Torrents, 

Maria Dolors Malumbres, Anna Bofill i 

M. Rosa Ribàs, de les quals van estrenar 

peces. A més, Torrents, Bofill i Ribàs eren 

presents a la sala, cosa que va permetre 

un apropament emotiu i íntim a aques-

tes compositores que, com les nascu-

des fora de Catalunya, molt sovint han 

de conviure a l’ombra del compositor 

masculí. Al final del concert s’improvisà 

un col·loqui on es reflectí les dificultats 

que encara avui troben aquestes crea-

dores per fer-se sentir. El concert, ma-

gistralment interpretat pel Duo Vela, va 

deixar constància de la gran qualitat de 

les obres d’aquestes compositores, com 

les peces de Fanny Mendelsshon o Mer-

cè Torrents, entre altres. Altres concerts 

destacats van ser el del dia 27 de novem-

bre, “Reminiscències cubanes al piano 

català”, on la pianista Mònica Pons va 

interpretar obres de Xavier Montsalvat-

ge, José Ardévol, M. Rosa Ribas, Salvador 

Brotons, Jordi Vilaprinyó i Joaquin Nin 

Castellanos. El concert de cloenda va re-

unir a la violinista Iwona Burzyñska i el 

pianista Jordi Vilaprinyó, que van oferir 

un repertori amb obres de X. Turrull, J. 

Cervelló, M. de Falla i S. Brotons. Des de 

Sarrià i, sobretot, Casa Orlandai esperem 

poder col·laborar en el cicle de l’any que 

ve per conèixer tantes obres del país que 

no són fàcils de poder escoltar interpre-

tades per músics de tan de nivell.

de casa orlandai
Festa Major 

Com l’any passat, Casa Orlandai es va 

obrir a la Festa Major de Sarrià. Va ser 

l’espai on es van fer actes molt diversos, 

la majoria proposats per l’associació 

Festes del Roser, la coordinadora dels 

actes festius a tot el barri. Caldria desta-

car, entre altres, la Marató de ràdio que 

radiosarrià.cat va organitzar tenint com 

a centre la plaça Pere Figuera. Al llarg de 

tot el dissabte 4 d’octubre, des de les 11 

hores de matí fins a mitjanit, tot tipus 

d’espectacles i concerts van omplir la 

programació en directe de la radio. Al-

tres actes destacats de la festa van ser 

el concert-cantada organitzat per Vivim 

del Cuentu el divendres 3; el concert del 

25è aniversari de la Coral Sarrià, el di-

lluns 6; concert de &taula’t amb grups 

de rock del barri, organitzat per la Tau-

la de Joves de Sarrià-Sant Gervasi, del 

divendres 10; i, finalment el dissabte 11, 

l’espectacle de dansa de Vàrium i el so-

par i concert de Festa Major organitzat 

conjuntament pels veïns de la placeta 

del Xiprer i Casa Orlandai, amb l’actua-

ció d’Standquartet, Nenê Gandaia i Clan 

Matuké. Tots els actes van tenir molt de 

públic.

de sarrià
20 anys de l’Associació 
de Comerciants 
II JESÚS MESTRE

Ja fa vint anys que els senyors Estivill, 

Hernández i Lorenz van decidir fundar 

l’Associació de Comerciants de Sarrià 

(ASC), amb el suport de l’Associació de 

Veïns, més veterana. Com tota associa-

ció, la dels comerciants sarrianencs han 

passat per tot tipus de conjuntures, al-

gunes molt bones i d’altres de més deli-

cades com ara fa uns quinze anys, quan 

Jordi Farell va fer-se càrrec d’una associ-

ació que passava per un dels seus mo-

ments més baixos. Farell ha estat a la 

junta de l’ACS al llarg de catorze anys, 

molts d’ells com a president, i la seva 

principal referència. També va ser el 

promotor del “Sarrià Eix Comercial”, que 

ocupa la major part del territori del nucli 

històric de Sarrià i una part de la zona 

urbanitzada més recentment. Aquest eix 

compta amb més de sis-cents establi-

ments, entre els comerços al detall i els 

de serveis. El comerç sarrianenc se sin-

gularitza pel seu caràcter tradicional, i la 

majoria dels seus comerciants es resis-

teixen a fer grans canvis o transforma-

cions, ja que, precisament creuen que 

la conservació d’aquest tipus de negoci, 

unit als productes de qualitat que ofe-

reixen, han estat des de sempre i tam-

bé ara, una de les claus per aconseguir 

la fidelització i l’èxit comercial entre els 

seus clients.

Fa  prop de dos anys Farell va deixar l’ACS 

en mans de Mar Roig i una junta forma-

da, majoritàriament, per persones joves. 

La nova direcció és la que ha propiciat 

el canvi d’ubicació de l’associació, que 

ha establert la seu social al carrer Canet 

20 (abans estava al número 8), i tot un 

seguit d’actes per celebrar el 20è aniver-

sari, com ara la convocatòria dels premis 

“Eix de Sarrià” que, en la seva primera 

convocatòria, es van atorgar el dia 27 de 

novembre: a les cansaladeries Margarit 

el “Premi de millor establiment comerci-

al”; a la ferreteria Valls el “Premi La Veu 

del Carrer”; i, finalment, a Jordi Farell el 

guardó de “Soci d’honor” per la seva tra-

jectòria, aportació i suport a la promo-

ció del comerç sarrianenc.

La història de ACS es pot seguir deta-

lladament a partir de La Veu de Sarrià, 

la publicació mensual de l’associació. El 

primer número va sortir el març de 1987 

i ja s’han publicat més de 200 números. 

Té un contingut de miscel·lània sobre el 

barri: tradicions, gastronomia, esports i 

altres activitats de la comunitat. Entre 

els coordinadors i redactors de la revis-

ta s’ha de mencionar Jordi Mateu, Carles 

Cuní, Josep-Jordi Queraltó i Ernest Ser-

rahima. Actualment aquesta tasca l’as-

sumeix Mònica Pérez i Salva Vendrell. 

Aquesta revista, a més de proporcionar 

informació, ajuda a mantenir la identi-

tat de Sarrià.

http://www.eixsarria.com
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La darrera taula rodona relacionada amb 

l’exposició “Sarrià. El nucli històric” va re-

unir una bona colla de veïns i veïnes de 

Sarrià que van proposar diverses iniciati-

ves i les van debatre conjuntament. Una 

d’aquestes iniciatives va ser el TALLER 

D’HISTÒRIA DE SARRIÀ. Es va constituir 

aquest projecte que impulsen conjunta-

ment el CE Els Blaus i l’AC Casa Orlandai, 

i que és oberta a totes les entitats i par-

ticulars que desitgin integrar-s’hi.

L’activitat del Taller s’adreçarà a eixos 

d’actuació com ara:

1. Recollir documentació escrita i gràfi-

ca sobre el barri, ordenar-la i donar-li la 

sortida que es consideri més oportuna 

conjuntament amb les institucions es-

pecialitzades, l’Arxiu municipal del Dis-

tricte Sarrià-Sant Gervasi i l’Arxiu Histò-

ric de Els Blaus.

2. Preparar un itinerari pel nucli històric 

de Sarrià i rodalies

3. Convocar el Premi Sarrià d’Història, 

adreçat sobretot a les escoles del barri 

i del Districte, per ajudar a difondre la 

història de Sarrià entre el col·lectiu es-

colar.

4. Fomentar la història oral i la memò-

ria històrica, entre la gent gran del bar-

ri. Recollir les experiències més interes-

sants en un programa de ràdio des de 

radiosarrià.cat

5. Programar cursos formatius i/o lúdics 

des d’infants fins a gent gran sobre his-

tòria de Sarrià.

6. Promoure la difusió de les diverses 

accions del Taller, com ara en format de 

publicacions, enregistraments d’àudio o 

vídeo, etc.

Més de deu persones es van apuntar al 

Taller, que espera fer la primera reunió a 

principis de 2009, on es decidirà quines 

han de ser les activitats que cal priorit-

zar. Per més informació, dirigiu-vos al 

punt d’informació de Casa Orlandai o al 

CE Els Blaus.

Taller d’Història de SarriàA dalt, la 

soprano Anna 

Feu en el primer 

concert del Cicle 

Anna Ricci a 

Casa Orlandai, 

el 23 d’octubre. 

A sota, diverses 

instantànies de 

la Festa Major 

a Casa Orlan-

dai: a dalt i a 

l’esquerra. Copy 

and Past i, les 

tres següents 

de Down Home, 

grups de rock 

que van actuar 

en el concert 

de “&taula’t”. 

(fotografies de 

Gerard Font)

Quimet Pla i Núria Solina durant una representació d’Absen-

ta. A sota, fotografies de l’exposició “Sarrià. El nucli històric”, 

amb la maqueta “Sarrià 1850”. (fotografies de Gerard Font)
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Feia temps que l’Eugeni, el fotògraf d’aquesta secció, em deia que volia 
que entrevistéssim la Rosa del Restaurant Casa Joana. Ell volia captar 
la instantània de tota una matrona italiana, una dona de caràcter al 
capdavant de la família. Jo, a aquest restaurant, hi he anat tota la vida acompanyant els meus 
pares, que ja fa 40 anys que hi van, des de l’any 1968. Apuntar-se un mateix el que vol menjar, la 
cuina senzilla, fresca i de tota la vida i, és clar, el tracte personalitzat de la Rosa i la seva filla fan 
del “Casajuana” un dels centres neuràlgics del barri.

La Rosa del Casa Joana

una tradició familiar
Van començar els avis del meu ma-

rit al carrer Jaume Piquet número 

28, davant del gimnàs, després van 

estar al carrer Major de Sarrià. Aquí 

es va quedar el germà del meu so-

gre i ell se’n va anar més amunt 

a la Casa Rafael, que era com es 

deia ell. Allà hi vam ser nosaltres 

fins que ens vam casar, fa 40 anys. 

Aquí hi ha la quarta generació. 

Això abans era la fonda Campi, 

tothom la coneixia com Cal Cam-

pi, eren dues germanes. Al casar-

nos vam agafar el restaurant. Els 

principis van ser molt durs perquè 

aquí no hi venia ningú. Algun di-

nar, però estava molt enterrat. 

La Joana és la mare del meu marit. 

No vam fer cap classe de propa-

ganda, tot va ser gràcies al boca a 

boca. Colles d’arquitectes, de met-

ges... Hem tingut actors, el Mara-

gall va escriure un llibre on deia 

que s’havien reunit aquí per fer no 

sé què. El Vargas Llosa i el García 

Márquez han estat venint aquí. 

Actors com la Valenzuela, periodis-

tes... Sempre que ens han fet pro-

paganda han dit que és una cuina 

molt honesta i el boca a boca. Di-

uen que tinc molt caràcter. 

Jo no ho havia fet mai lo del res-

taurant i mira doncs m’encanta. A 

la meva filla que està aquí li agrada 

molt i el meu fill va estudiar cuina 

i ara és el xef. L’altre fill no va voler 

saber-ne res i és pilot d’aviació. A re-

portatges que m’han fet, jo no n’he 

pagat cap, posaven que de petits els 

meus fills de nens ja venien a servir. 

Ara el meu nét porta bastanta car-

rera per seguir el negoci, té quatre 

anys i ja va servint el pa o la carta.

presència internacional
Hem sortit a guies estrangeres, 

l’última van venir uns americans 

del Discovery Channel, també hem 

sortit a una guia hongaresa i ve-

nen molts jueus perquè sortim en 

una guia hebrea. A la guia de Nova 

York perquè me la va portar el cli-

ent, la d’Alemanya, la de Brasil. 

la crisi
Gràcies a Déu doncs ens hem fet 

la clientela, molts vénen des del 

primer dia. Per exemple molts 

dels que venien del Tècnic Eulàlia 

de petits continuen venint ara de 

tant en tant. 

Teníem totes les taules que eren 

rengleres d’avis que venien a dinar 

cada dia. Han anat desapareixent 

tots, ara la que queda més antiga 

és la Rosa de la pastisseria Foix, 

cosina del Foix i la senyora Serra 

que tenia l’estanc aquí davant. 

Ells venien des de que vam obrir.

Per ara no sentim la crisi, potser 

més endavant. Si que no hi ha 

tanta gent a la nit perquè la gent 

s’ho mira abans d’anar a sopar a 

fora. Tothom que ve agafa la tar-

geta i torna a venir. Molts vénen 

recomanats. 

el casa joana i sarrià
El barri ha anat canviant a ma-

lament. A nosaltres el dia 1 (no-

vembre) ens van intentar robar, el 

dia que van fer l’alunizaje allà a la 

plaça Sarrià a la matinada, tam-

bé van intentar robar aquí. Des-

prés els cotxes i motos que van 

cap amunt, cap avall, es un des-

madre. No hi ha lloc per aparcar, 

van treure allò que hi havia per 

aparcar que només ho fan servir 

pels cavallitus, allà a la porta de 

Sarrià, ja em diràs tu lo que fan 

servir allò. 

servei personalitzat
Molta colla de tota la vida van ve-

nir quan va morir Franco i van co-

mençar a obrir ampolles de xam-

pany, no diré qui. 

L’any passat , l’altre i l’altre va to-

car la loteria, com que no hi ha re-

càrrec, un vam tornar el cèntims, 

l’altre 100 euros i l’any passat tam-

bé 100 euros.

Fa quaranta anys que els clients 

escriuen ells el què volen a la 

nota, hi ha gent que s’enfaden i 

no volen apuntar diuen: A sobre 

que paguem hem d’escriure? Això 

m’he trobat jo.

A un que si li fem la verdura sen-

se sal, a una altre si es troba ma-

lament et truca i et diu: que em 

podries fer això? Pues que has de 

fer?. Per Nadal molta gent se’ns 

emporten els canelons, no sé si 

són bons o no però n’hi ha que ho 

fan cada any. Per exemple els dels 

fruits secs, els Borges, que se’ls 

emporten cada any a Reus.

dani@daniclavera.com
estudi@eugeniaguilo.com
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“Diuen que tinc molt de caràcter”

“El Vargas LLosa, 
el García Márquez 
han estat venint 
per aquí”

“Venen molts jueus 
perquè sortim en 
una guia hebrea”

“Per Nadal molts 
se’ns emporten els 
canelons”

Mare i filla, la Rosa i l’Àngels 

Les quatre 

generacions

La Joana i el 

seu marit


